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ОТЧЕТЕН ДОКЛАД 

30.03.2019г. 

За дейността на Националното ръководство на НПС КСС през 2018г. 

 

 

Уважаеми колеги, 

Измина поредната година от моя мандат, за която ви представям този отчет. 

I. Регистър на членския състав на НПС КСС. 

КИИП поддържа Регистъра на инженерите в инвестиционното проектиране, 

съгласно ЗКАИИП. 

Според регистъра, към момента редовно членуващи инженери с 

правоспособност по част КСС  са 3768. 

Общият брой ТК по част „конструктивна“ към м. декември 2018 г. е 827. По 

отношение на ТК  Председателят на   Централна комисия за оправомощаване на 

лицата, упражняващи Технически контрол по част „Конструктивна” на 

инвестиционните проекти (ЦКТК) инж. Константин Проданов ще изнесе доклад.  

II. Структура и принцип на работа на Националното Ръководство на 

секция „КСС” през изминалата година. 

 

Председател:  инж. Емил Крумов – РК София-град 

Зам.-председател:  проф. д-р инж. Васил Кърджиев – РК София-град 

Членове:   инж. Иванка Пейковска – РК Стара Загора 

инж. Радостина Богданова – РК Пловдив 

инж. Веселин Миланов – РК Бургас 

инж. Евгения Кърджиева –-РК Велико Търново 

инж. Валентина Дикова – РК Плевен 

 

В Регионалните колегии се запазиха  досегашните осем основни центъра, чрез 

които се осъществяваше връзката с останалите регионални колегии. 

През изминалата година се проведоха общо 2 (две)  заседания на Националното 

Ръководство. Тук ви представям дневния ред от първото заседание състояло се 

на 07.03.2018г. 

1. Предложение за представител на КИИП в ТК56 

2. Предложение на Националното ръководство на НПС КСС за състав на Централния 

експертен технически съвет от НПС КСС. 

3. Разглеждане на Наредба №2, част 2 за оправомощаване на лицата с технически контрол 

/ТК/. 

4. Обсъждане актуализирането на квалификационните характеристики на КСС. 

5. Обсъждане актуализирането на Кодекса за добрата проектантска практика на КСС. 

6. Разни. 

Протоколът от заседанието е качен на сайта на НПС „КСС” 
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Второто заседание се проведе на 21.11.2018г. и премина при следния Дневен 

ред: 

1. Обсъждане Проекта за изменение на Наредба № 2, част ІІ за оправомощаване на лицата, 

упражняващи технически контрол по част конструктивна на инвестиционните проекти; 

2. Обсъждане на програма за издаване и преиздаване на техническа литература за 

членовете на секция КСС; 

3. Обсъждане на програма за работа на секция КСС през оставащата част от мандата на 

настоящото ръководство. 

Бе взето решение за издаване на учебник по стоманобетон под редакцията на 

проф. Кърджиев и проф. Русев. 

През изминалия период основните акценти бяха върху преработката на Наредба 

4 за обхвата и съдържанието на инвестиционните проекти, като успяхме да въведем 

нещата, които бяха полезни за нас. 

Проведоха се два експертни съвета, като единия беше под ръководството на 

проф. Васил Кърджиев, а следващия под председателството на инж. Светлана 

Николчева. И в двата съвета бе разгледан конструктивен проект по сигнал на наш 

колега.  

МРРБ отпусна на КИИП за разглеждане и даване на становище относно:  

«Методика за анализ, оценка и картографиране  на сеизмичния риск на 

Република България».   

В обсъждането се включиха много колеги, естествено с най-дейно участие беше 

колегата инж. Димитър Куманов. 

Имаше и много проведени заседания за Наредба №2 за ТК. Бяха прецизирани и 

формулярите за кандидатстване. 

III. ОСНОВНИ НАПРАВЛЕНИЯ В ДЕЙНОСТТА НА НАЦИОНАЛНОТО 

РЪКОВОДСТВО НА СЕКЦИЯ „КСС”. 

Миналата година се чества 15 години от създаването на КИИП. Това което мога 

да кажа е, че Камарата за този период се оформи като сериозна институция, с добре 

изградена структура, която стриктно си изпълнява задълженията и участва в широк 

кръг от обществени мероприятия. 

Единствено по отношение на цените за проектиране и качеството на проектите 

КИИП няма резултатна дейност според мен. Причината за това бездействие сме 

самите ние. Ние трябва да инициираме действия, които да доведат до 

положителен резултат в борбата за нормални цени.С общи усилия беше 

напечатана „Методиката за определяне на размера на възнагражденията за 

предоставяне на проектантски услуги от инженерите в устройственото планиране и 

в инвестиционното проектиране” на хартиен формат с нанесените през годините 

изменения, отразени в Държавен вестник. 

Само че този факт сам за себе си не означава нищо.  
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Основната задача на ръководството на секцията продължи и през тази 

година да бъде защита на цените за проектиране. Защо пазарните цени в 

момента са в пъти по-ниски от тези от преди създаването на Камарата?  

Опитах се да направя анализ на ситуацията, кое предизвиква толкова ниски 

пазарни цени. 

Една от първите причини е документалното раздаване на ППП на абсолютно 

всеки колега. От институтите студентите излизат без всякаква практическа 

подготовка. В практиката много от тях не попаднат в проектантски бюра, където 

биха могли  да бъдат обучени. След четири години те излизат на пазара абсолютно 

неподготвени с ППП. Още повече, че пазара не се нуждае от тези неподготвени 

проектанти. Почти нито една страна от ЕС не раздава ППП на всеки желаещ! Най-

много подбиват цените точно тези млади колеги. 

Втората  предпоставка за дъмпинга на цените е разрешаването от Закона за 

КИИП на служители в общински и държавни учреждения и в най-различни 

непроектантски дружества да проектират. Приходът на тези колеги от проектиране 

е страничен, допълнителен, и те могат да проектират на относително по-ниски 

цени. 

Миналата година се опитах да въведа регистрация на Договорите за проектиране 

като най-ефективен лост против ниските цени. Не се получи, въпреки че в Закона и 

Устава на Камарата това го има. Самата колегия не желае регистрацията. 

Защо няма резултат борбата за защита на цените в Камарата. За мене 

причините са няколко: 

Първо: само в нашата секция цените са фрапиращо ниски и то предимно в по-

големите градове. Има райони, в които цените са по-поносими. 

Второ: цените на ЕЛ и ОВК в момента се доближават до нашите, докато когато 

имаше държавни цени за проектиране сумата от хонорара на ЕЛ, ОВК и ВиК беше 

колкото нашия хонорар. (Разпределението беше приблизително така: Архитекти 

~40%, Конструкции ~25-30% и общо за   останалите специалности ~30%). Цените 

на специалностите сега са добри, просто нашите са жалки. 

Така че в борбата за по-човешки хонорари потърпевшите оставаме малка част от 

членовете на КСС. Това е основната причина да не сме сплотени и да нямаме 

резултати. 

Трето: Според мен в ръководствата на Камарата на различни нива действащите 

проектанти са вече недостатъчен процент. Логично е да няма резултат и за това ако 

искаме да  си защитаваме интересите в каквато и посока, това трябва да се започне 

отдолу нагоре, т.е. от нас и от това събрание.  

Тук е мястото на което трябва да се чуе гласът на редовия проектант. И искам 

това събрание да протече така, че тук да си гласуваме мероприятията, които са ни 

необходими. Няма кой друг да ни оправи.  

 

За мен ниските цени си остават най-големия проблем. КАБ са успели да 

направят малък пробив в борбата за защита на цените за проектиране чрез 

приемането на правила, които трябва да се наложат  при осъществяване на 

Обществени поръчки. Представям ви тяхната Методика: 
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МЕТОДИКА 

за участие на членовете на КАБ в обществени поръчки в областта на 

устройственото планиране и инвестиционното проектиране 

Глава първа 

ОБЩИ ПОЛОЖЕНИЯ 

 

Чл.1.(1) Настоящата методика е съставена и приета от УС на КАБ, в изпълнение 

на Решение на ХІІІ Общо събрание на КАБ, като процедура за преценка на ОП. 

(2) В нея са определени критериите за преценка на условията за участие в 

процедура за обществени поръчки и областта на устройственото планиране и за 

действията на КАБ при наличие на неприемливи условия. 

(3) Навсякъде в текста се третират обществени поръчки в областта на 

устройственото планиране и инвестиционното проектиране на обществено 

значими обекти, при които архитектурата е водеща специалност. 

(4) Всички разпоредби на методиката са в съответствие с предвижданията на 

Закона за обществени поръчки, като препоръчват тези от тях, които отговарят 

на спецификата за архитектурното проектиране и на утвърдените европейски и 

световни добри архитектурни практики, като не отричат други, които може да 

са  подходящи за други области на приложение. 

Глава втора 

КРИТЕРИИ ЗА ПРЕЦЕНКА НА УСЛОВИЯТА ЗА УЧАСТИЕ В ОБЩЕСТВЕНИ 

ПОРЪЧКИ В ОБЛАСТТА НА УСТРОЙСТВЕНОТО ПЛАНИРАНЕ И 

ИНВЕСТИЦИОННОТО ПРОЕКТИРАНЕ 

 

Чл.2. Условията за участие в процедура за обществена поръчка в областта на 

устройственото планиране и инвестиционното проектиране се обявяват от КАБ 

за неприемливи при наличие на поне едно от следните обстоятелства: 

(1) Изработването на проекта и изпълнението на строителството са 

обвързани в една и съща обществена поръчка (инженеринг). Участие в 

инженеринговата обществена поръчка се допуска само при наличие на 

предварително одобрен идеен проект, или при форсмажорни 

обстоятелства, за които се прилага режимът на специални изключения по 

ЗОП. 

 

(2) В условията за участие за архитектурен обект от първа до четвърта 

категория по ЗУТ или за устройствен план с обхват над 3 ха не се 

предвижда провеждане на архитектурен конкурс, подлежащ на оценяване 

от професионално жури с участие на делегирани членове от КАБ и САБ. 

(3) Условията за участие предвиждат сключване или прилагане на рамково 

споразумение за съставяне на бъдещи проекти по устройствено планиране и 

инвестиционно проектиране. 
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(4) При изработване на тръжни документи за обществената поръчка не са 

участвали представители на КАБ , САБ и КИИП. 

(5) Условията за достъп до участие в процедурата съдържат 

дискриминационни изисквания за наличие на определен минимален оборот, 

състав или капацитет на бюрото, предходно проектиране на аналогични 

обекти, сертификации, минимален стаж и други, които нямат връзка с 

качеството на архитектурната идея и не са част от условията, предвидени 

в действаща наредба за архитектурните конкурси. 

(6) Изискванията за цена и срок не са свързани със Методиката за определяне 

себестойността на проектантските услуги, приета от КАБ. 

(7) Индикативната цена на обществената поръчка за инвестиционен проект по 

всички части е по-малка от 10% от индикативната строителна стойност 

на поръчката. 

(8) Обектът на обществената поръчка е намеса в съществуващата сграда, а 

има неуредени авторски права. 

(9) В условията за участие не е включено изискване за пълна проектантска 

правоспособност, валидна за съответния териториален обхват и за 

регистриране на проектантска фирма или сдружението като 

проектантско  бюро в КАБ, с код на икономическа дейност, съответстваща 

на предмета на ОП. 

    (10) В условията за достъп до участие се изисква внасяне на гаранционна вноска 

от     

            участниците в полза на обявителя. 

 

СТРУКТУРА 

Чл.3(1) КАБ чрез свой служител реализира мониторинг за всички обществени 

поръчки на територията на РБългария. 

(2)УС на КАБ приема списък от експерти за преценка на условията за ОП, които 

изработват становища срещу заплащане от 25 лв/час при покана. 

 

Глава четвърта 

ДЕЙСТВИЯ НА КАБ ПРИ НАЛИЧИЕ НА НЕПРИЕМЛИВИ УСЛОВИЯ 

ЗАУЧАСТИЕ В ПРОЦЕДУРА ЗА ОБЩЕСТВЕНИ ПОРЪЧКИ В ОБЛАСТТА НА 

УСТРОЙСТВЕНОТО ПЛАНИРАНЕ И ИНВЕСТИЦИОННОТО ПРОЕКТИРАНЕ 

Чл.4.(1) При наличие на отрицателно становище, се докладва на председателя на 

УС на КАБ за съответната обществена поръчка. 

(2) В случай, че условията са преценени като неприемливи,   Председателя на КАБ 

уведомява обявителя на ОП. Уведомява и всички членове на КАБ, че са длъжни да 

не участват в нея, а евентуалното участие е нарушение на чл.32 от ЗКАИИП и е 

основание за дисциплинарно наказание. 

(3) КАБ е в правото си да обжалва условията за участие в ОП пред КЗК, съгл. 

чл.198, ал.2 от ЗОП.  
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Глава пета 

САНКЦИИ 

Чл.5.(1) При констатиране на участие на член на  КАБ в ОП, чиито условия са 

обявени от КАБ за неприемливи служителят на КАБ, който осъществява 

мониторинг, сезира Дисциплинарната комисия на КАБ. 

 

Глава шеста 

 ЗАКЛЮЧИТЕЛНИ РАЗПОРЕДБИ 

 

Чл.6.(1) В едномесечен срок от приемането на настоящата методика, КАБ 

уведомява всички партньори, които обявяват или участват в обществени поръчки. 

(2) Настоящата методика се предоставя на всички членове на КАБ заедно с 

удостоверението за проектантска правоспособност. 

 

 

След запознаване на Централното ръководство с Методиката на КАБ се прие 

КИИП също да се включи, съвместно с Ръководството на Камарата на 

Архитектите, за участие в ОП при тези условия  

 С голямо задоволство ви съобщавам, че Централното Ръководство много 

бързо разработи Проект за методика на КИИП в същия дух, която ви 

представям: 

ПРОЕКТ!  

МЕТОДИКА 

ЗА УЧАСТИЕ НА ЧЛЕНОВЕТЕ НА КИИП В ОБЩЕСТВЕНИ ПОРЪЧКИ В 

ОБЛАСТТА НА УСТРОЙСТВЕНОТО ПЛАНИРАНЕ И ИНВЕСТИЦИОННОТО 

ПРОЕКТИРАНЕ И ОСНОВНИ ИЗИСКВАНИЯ КЪМ ЗАЯВИТЕЛИТЕ ИМ 

1. Условията за участие в процедура за обществена поръчка в областта на 

устройственото планиране и инвестиционното проектиране се обявяват от 

КИИП за неприемливи при наличие на поне едно от следните 

обстоятелства: 

- Изработването на проекта и изпълнението на строителството са 

обвързани в една и съща обществена поръчка (инженеринг). Участие в 

инженеринговата обществена поръчка се допуска само при наличие на 

предварително одобрен идеен проект, или при форсмажорни 

обстоятелства, за които се прилага режимът на специални изключения 

по ЗОП. 

- Условията за достъп до участие в процедурата съдържат 

дискриминационни изисквания за наличие на определен минимален оборот, 

състав или капацитет на бюрото, предходно проектиране на аналогични 
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обекти, сертификации, минимален стаж и други, които нямат връзка с 

качеството на изготвяния проект.  

- При изработване на тръжни документи за обществената поръчка не са 

участвали представители на КАБ , САБ и КИИП. 

- Изискванията за цена и срок не са свързани със Методиката за 

определяне себестойността на проектантските услуги, приета от 

КИИП. Изискването за минимална цена да не е определящо.  

- В проекто-договора не се гарантира разглеждането на услугата по 

проектиране при срок, който не съответства на обема на извършената 

работа. 

- Индикативната цена на обществената поръчка за инвестиционен проект 

по всички части е по-малка от 10% от индикативната строителна 

стойност на поръчката. 

- В условията за участие не е включено изискване за пълна проектантска 

правоспособност, валидна за съответния териториален обхват и за 

регистриране на проектантска фирма или сдружението като 

проектантско  бюро в КИИП, с код на икономическа дейност, 

съответстваща на предмета на ОП. 

- В условията за достъп до участие се изисква внасяне на гаранционна 

вноска от участниците в полза на обявителя. 

2. УС на КИИП приема списък от експерти за преценка на условията за ОП, 

които изработват становища срещу заплащане от 25 лв/час при покана, 

съгласно „Методика за определяне размера на възнагражденията за 

предоставяне на проектантски услуги от инженерите в устройственото 

планиране и в инвестиционното проектиране“. 

3. КИИП е в правото си да обжалва условията за участие в ОП пред КЗК, съгл. 

чл.198, ал.2 от ЗОП. 

 

4.  КИИП информира и изпраща на всички институции, обявяващи обществени 

поръчки електронен вариант на „Методика за определяне размера на 

възнагражденията за предоставяне на проектантски услуги от инженерите 

в устройственото планиране и в инвестиционното проектиране“, а по 

възможност и книжно издание. Също така Методиката се изпраща до 

областните управители и централните общини, а за големите градове и до 

съответните райони. Същевременно се посочва на тези институции, че 

съгласно Закона за камарите на архитектите и инженерите в 

инвестиционното проектиране /ЗКАИИП/ изработването на 

инвестиционните проекти се остойностява за инженерните специалности 

съобразно посочената Методика. Проектантите с проектантска 

правоспособност – ОПП и ППП са задължени да спазват цените в 
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проектирането, съгласно тази „Методика за определяне размера на 

възнагражденията за предоставяне на проектантски услуги от инженерите 

в устройственото планиране и в инвестиционното проектиране“ и 

подлежат на санкции съгласно ЗКАИИП, чл. 32 т. 1 и Устава на КИИП, ако 

участват в търг за инвестиционно проектиране и предложат цена, по-ниска 

от тези в Методиката. 

5. КИИП уведомява, че във връзка с горното представителите на 

институциите са задължени при търгове по Закона за обществените 

поръчки /ЗОП/ да обявяват тръжни цени, не по-ниски от тези, заложени в 

Методиката. Същевременно КИИП трябва да бъде уведомяван за тези 

търгове предварително, за да осигури свои представители във всички 

комисии по ЗОП. 

САНКЦИИ 

При констатиране на участие на член на  КИИП в ОП, чиито условия са 

обявени от КИИП за неприемливи се  сезира Дисциплинарната комисия на 

КИИП.. 

Колеги, това е последния влак за нас, още повече че се случва чудо да имаме 

възможността да сме заедно с архитектите в борбата за защита на цените за 

проектиране. Необходимо е да го гласуваме. 

МЕРОПРИЯТИЯ  ПО ОТНОШЕНИЕ КАЧЕСТВОТО НА ПРОЕКТИРАНЕ 

В момента се предприемат действия в  няколко направления. 

Първото направление е по отношение Актуализиране и осигуряване на 

стандартите БДС EN. Сега за да се снабди един проектант с актуалните стандарти е 

необходимо да си отдели поне 3-4 хиляди лева. В момента почти няма проект с 

отразени актуални стандарти, докато строителите вече ги въведоха и се получават 

конфузни положения с нашите проекти. 

Предстои сключване на договор на КИИП с БИС (Български институт за 

стандартизация) за доставка на около 200 пакета със стандарти. КИИП има право да 

ги продава на своите членове за цена 200лв. на пакет. При изчерпване на пакетите 

операцията се повтаря докато има желаещи. 

Второто направление е по отношение актуализирането на „Наредба РД 02-

20-2 за проектиране на съоръжения в земетръсни райони – 2012 г.”  Вярваме, че 

всеки от вас в своята работа  се е сблъскал с несъвършенствата и грешките на  тази 

Наредба. 
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Взето е решение на Ръководството на Секцията да се направи промяна на 

Наредбата с цел отстраняване на неточностите и откровените грешки в текстовете и 

препоръчваните практики. 

Група под мое ръководство ще направи Задание за преработка на Наредбата. 

До края на м. април тази година всеки колега, който има забележки и препоръки 

относно Наредбата ще трябва да ми ги изпрати. Следва създаването на екип от 

проектанти и хабилитирани лица, които да се опитат да актуализират Наредба РД 

02-20-2 – 2012г. Цената за този труд ще бъде детайлизирана и прецизирана. Ще 

бъде осигурено финансиране от резервните фондове на КИИП. 

Третото направление, по което трябва да се работи, е повишаване ролята на 

ТК в проектантския процес. 

Един от възможните начини е ТК при проекти от ОП да се определят от 

КИИП. Договорите на ТК с Възложителя също да се регистрират в КИИП. 

Не е никак страшно за обекти от първа до трета категория ТК да се определят 

от КИИП и договорите да се регистрират. Това ще повиши изключително много 

качеството на проектиране. 

На това събрание искам да подложим на гласуване всички тези задачи и 

мероприятия. След като ги приемем можем да говорим за финансирането им. 

IV. ФИНАНСИРАНЕ НА ПЛАНИРАНИТЕ ДЕЙНОСТИ. 

За мен е неправилно да се водят безкрайни спорове по отношение на това какъв 

процент от еди какво си да се даде на дадена Националната Професионална Секция.  

Това е на всяко годишно събрание. И резултата е едн и същ – пари няма. 

На това събрание ние гласуваме и приемаме да се извършат определен вид 

дейности.  

Част от тези дейности изискват финансиране. НПС КСС е към централното 

ръководство на КИИП. Парите за дейности, които са гласувани на това събрание, 

ще бъдат поискани от ЦР. За всяко мероприятие, изискващо финансиране, сега 

може да се даде ориентировъчната рамка въз основа на предварителни разчети. При 

започване на самата дейност ще се представи детайлна финансова обосновка. Целта 

е да се търсят най-ниските цени и най-икономичен подход. 

Предварителните сметки за гласуваните мероприятия са: 

- Преработка на Наредба РД 02-20-2 – 2012г.  - около 60 000лв. 
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- Сключване на договор с БИС за 200 пакета стандарти – около 30 000лв. След 

продажбата им на проектантите за по 200лв. ще се получи приход от 40 000лв., т.е. 

печалба от 10 000лв. 

Аз не съм голям привърженик в тези времена за симпозиуми и други подобни, 

но ако се предложат и гласуват може да се  поискат средства от Централното 

ръководство. 

Колеги,  в заключение мога да кажа, че предстоят няколко изключително важни 

за нас задачи, които непременно трябва да извършим. 

 

 

29.03.2019г.    инж. Емил Крумов 

гр. София     Председател на НПС „КСС” към КИИП 
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I. ОТЧЕТ НА МЕРОПРИЯТИЯТА ПО ПОВИШАВАНЕ НА 

КВАЛИФИКАЦИЯТА 

 През отчетният период бяха проведени 3 (три) броя лекционни курса по 

следните теми: 

1. „Обследване и възстановяване на строителни конструкции“ с лектор проф. 

д-р инж. Марина Трайкова, УАСГ – катедра „Масивни конструкции“ – в гр. Стара 

Загора 

2. „Сеизмично изследване на стоманобетонни рамкови конструкции, съгласно 

конструктивната система Еврокод“ с лектор проф. д-р инж. Васил Кърджиев, УАСГ 

– катедра „Масивни конструкции“ – в гр. Стара Загора и в гр. Пловдив 

 Предвидено е през месец април провеждането на още три курса – в гр. София, 

в гр. Плевен и в гр. Стара Загора. 

 Беше подготвена и програма за лекционен курс на тема „Проектиране на 

стоманобетонна стенна конструктивна система при наличие на съставни плътни 

дуктилни стени и стени с отвори, съгласно системата Еврокод“ с лектор проф. д-р 

инж. Васил Кърджиев, УАСГ – катедра „Масивни конструкции“, за който вече има 

заявки от гр. Стара Загора и от гр. Пловдив. По всяка вероятност неговото 

провеждане ще стане през есента на 2019 година. 

 Все още нямаме мнения, предложения и молби от регионалните колегии за 

провеждане на други лекционни курсове. 

Все още твърдо поддържам необходимостта от провеждане на семинари с 

практическа насоченост и др., като се поканят и изявени проектанти от практиката 

като лектори, отколкото от лекционни курсове в този формат. За целта е 

необходима и обратна връзка от колегите в регионалните колегии, но тя липсва. 

В това отношение националното ръководство продължава да обмисля 

разработването на интерактивни курсове на обучение, но за тяхното разработване е 

необходимо доста време и средства. 

II. ПРАКТИЧЕСКИ РЪКОВОДСТВА И УЧЕБНИ ПОМАГАЛА 

През изминалия период, Националното Ръководство не е предприело 

действия по отношение на организиране на конкурси за написване и издаване на 

нови практически ръководства, в помощ на дейността на колегията. 

През тази година най-накрая се очаква издаването на учебника по 

„Стоманобетон – Част 1“. Подготвя се и третото издание на „Ръководство по 

Стоманобетон – Еврокод 2“ с колектив от автори от УАСГ, поради изчерпване на 

наличния тираж и невъзможността от преиздаване на второто преработено и 

допълнено издание. 

 

18.03.2019 г.   проф. д-р инж. Васил Кърджиев 

гр. София     Зам. председател на НПС „КСС” 


